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Szegeden járt az oktatásiminiszter-jelölt 

Nincs szó központosításról ## 
f i 

V á r h a t ó a n Pá l inkás 
József, a tárca politikai 
államtitkára lesz Pokorni 
Zoltán Fidesz-elnók utó-
da az Oktatási Miniszté-
rium élén. Pálinkás Jó-
zsef szerdán pedagógus-
napi kitüntetéseket adott 
át Szegeden, és interjút 
adott lapunknak. 

- Mikortól venné át a tár-
ca irányítását? 
- A jelenlegi tervek sze-

rint júniusban meghallgat a 
parlament, az ülésszak utolsó 
napjaiban leteszem az esküt, 
és július 15-étől átveszem a 
feladatokat. 

- A közoktatással kapcso-
latban azt nyilatkozta: 
nem tervez alapvető' válto-
zásokat, a megkezdett fo-
lyamatokat kell tovább-
vinni. Mii jeleni ez? 
- A közoktatási törvény 

módosításával, a kerettanter-
vek kidolgozásával befejező-
dött a tartalmi fejlesztések el-
méleti szakasza, most a meg-
valósításon van a sor. Szep-
temberben vezetjük be a ke-
rettanterveket az első, az ötö-
dik és a kilencedik osztályok-
ban. 2002- ig a közok ta tá s 
egészét érintő, átfogó válto-
zás már nem lesz : a kor-
mányzati ciklust úgy építet-
tük fel, hogy az elején meg-
hozzuk a törvényeket, majd 
végrehajtjuk az ezekből kö-
vetkező feladatokat, a végén 
pedig e lvégezzük a f inom-
hangolást. 

- A kormány közoktatás-
politikáját gyakran éri az 
a vád - például a keret-
tantervekkel vagy a tan-
könyvtörvénnyel kapcso-
latban hogy központo-
sító, államosító törekvések 
vannak mögötte. Nem érzi 

jogosnak az aggodalma-
kat? 
- A kerettantervek, mint 

nevük is mutatja, a tananyag 
legfontosabb elemeit, az elő-
rehaladás ütemét határozzák 
meg. Céljuk az, hogy bizto-
sítsák az összhangot az egyes 

Pálinkás József: Nem én változtam, hanem a világ. (Fotó: Karnok Csaba) 

Dr. Pál inkás József , az 
M T A l e v e l e z ő t a g j a , a 
D e b r e c e n i E g y e t e m Kí-
sé r l e t i F iz ika T a n s z é k é -
nek tanszékvezető egyete-
mi t a n á r a 1952. szeptem-
ber 18-án született Galvá-
c s o n ( B o r s o d m e g y e ) . 
1971-ben é r e t t s é g i z e t t a 
Kecskeméti Piar is ta Gim-

Névjegy 
náz iumban , 1977-ben fizi-
kus i d i p l o m á t s ze rze t t a 
Szegedi József Att i la Tu-
dományegye temen . 1981-
b e n e g y e t e m i d o k t o r , 
1989-ben a f i z ika i t u d o -
m á n y o k d o k t o r a , 1995-
ben egyetemi t a n á r lett a 

debrecen i Kossu th L a j o s 
T u d o m á n y e g y e t e m e n . 
1977-96 közö t t t u d o m á -
nyos m u n k a t á r s , 1991-96 
közöt t i gazga tó az M T A 
A t o m m a g k u t a t ó Intézeté-
ben. 1998-tól politikai ál-
l amt i tká r az Okta tás i Mi-
n i s z t é r i u m b a n . Nős, h á -
rom gyermek ap ja . 

oktatási intézmények között 
és megteremtsék a lehetősé-
get arra, hogy egy diák zök-
kenőmentesen válthasson is-
kolát. Nem hiszem, hogy ez 
túlzott központosítás lenne. A 
kerettanterveken belül az is-
koláknak kellő szabadságuk 
van ahhoz, hogy kidolgozzák 
saját pedagógiai programjai-
kat az iskola profiljának, az 

oda járó gyerekek igényeinek 
megfelelően. A tankönyvpi-
acról szóló törvény - melyet 
a napokban fogadott el a par-
lament - azért született, hogy 
átláthatóbb viszonyokat te-
remtsen ezen a piacon. Ez 
nem azt jelenti, hogy a jövő-
ben nem lesz választék, de 
meggyőződésem, hogy az is-
kolákban, a diákokkal nem 

szabad kísérletezni. Az okta-
tási intézményekbe már csak 
olyan tankönyvek kerülhet-
nek be, amelyek megfelelnek 
a szándékosan nagyon magas 
minőségi elvárásoknak. Az 
ilyen könyvek között azután 
mindenki szabadon válogat-
hat. 

- Mire számíthat a felső-
oktatás? 

- A leglényegesebb kérdés 
egy s tab i l f i n a n s z í r o z á s i 
rendszer kialakítása. Az el-
múlt években elmozdultunk a 
bázisalapú finanszírozástól a 
normatív fe lé . Most ennek 
a ránya i t kell beá l l í t anunk 
úgy, hogy határozottabban je-
l e n j e n e k meg az e g y e t e m 
funkciói: az oktatás és a kuta-
tás. A finanszírozás átalakítá-
sának ki kell egészülnie egy 
akadémiai reformmal, mely-
nek egyik e leme a kred i t -
rendszer, a másik egy hosszú 
távú stratégia, amely kijelöli 
azt a pályát, amin a magyar 
felsőoktatást tíz év múlva lát-
ni szeretnénk. A következő 
években a magyar felsőokta-
tást a szükséges mértékben 
idomí tan i kell az E u r ó p a i 
Unióhoz: nekünk is létre kell 
hoznunk a kétciklusú - alap 
és szakmai - felsőfokú kép-
zést. 

- Annak idején az MDF-
ben kezdte politikai pálya-
futását, majd az MDNP, 
végül a Fidesz követke-
zett. Mi az oka a váltások-
nak? 
- Nem én változtam, ha-

nem a világ. Én ugyanazokat 
a politikai elveket vallom ma 
is, amelyeket 1989-ben, de 
ezekkel az elvekkel ma a Fi-
deszben van a helyem. A Fi-
desz sokat változott 1989 óta, 
és ez közelebb hozta az elve-
inket egymáshoz. 1996-ban a 
s z a k a d á s az M D F és az 
MDNP között részben a Fi-
desszel való szövetség miatt 
következett be - az MDNP-t 
azok alakították meg, akik ezt 
a szövetséget szorgalmazták. 
Ezért csatlakoztam én is eh-
hez a csoporthoz. 1999 no-
vemberében azonban kilép-
tem az MDNP-ből, mert úgy 
éreztem, hogy eltávolodtak a 
Fidesz pol i t iká já tó l . A Fi-
deszbe 2000 májusában lép-
tem be, hogy párttagságom-
mal is melléálljak annak a po-
litikának, aminek a képvisele-
tét politikai államtitkárként 
már korábban elvállaltam. 

Keczer Gabr ie l la 

Mikola hajlik a kompromisszumra 

Gyógyszerárrés-rendelet 
Munkatársunktól 

N e m s z ü l e t e t t m e g á l l -
apodás, de j ó irányban ha-
l adnak a M a g y a r G y ó g y -
s z e r é s z K a m a r a é s a z 
egészségügyi miniszter kö-
zötti egyeztető tárgyalások 
az árrésrendelet módos í tá -
sáról - közö l t e l apunkka l 
B lum Ferenc , a C s o n g r á d 
M e g y e i G y ó g y s z e r é s z k a -
mara elnöke, aki tagja a ki-
bővített e lnökségnek. 

A m i n t a r r ó l k o r á b b a n 

már írtunk, az ú j gyógysze-
rárrés-szabályozás szerint a 
hazai gyógyszer tá rakban a 
3 5 0 0 f o r i n t n á l d r á g á b b 
gyógyszerek esetén 630 fo-
r in tban h a t á r o z t á k m e g a 
patikus hasznát. Ez az árrés 
10 s z á z a l é k o s b e v é t e l t ő l 
fosz t ja m e g a pat ikusokat , 
ami tönkretehet i a gyógy-
szertárak felét. A Magyar 
G y ó g y s z e r é s z K a m a r a el-
nöksége és az egészségügyi 
min i sz t e r he tek óta ta r tó 

egyez te tő tárgyalássoroza-
tának minapi megbeszé lé -
sén Miko la Is tván enged -
ményeket tett, s úgy tűnik 
k o m p r o m i s s z u m k é s z s é g e t 
mutat - közöl te lapunkkal 
B l u m F e r e n c , a m e g y e i 
gyógysze részkamara e lnö-
ke. 

Aki hozzátette: az egész-
ségügyi miniszter ú j javas-
la tá t p é n t e k e n t á r g y a l j á k 
m e g a k ibőv í t e t t k a m a r a i 
elnökségi ülésen. 

Az agráriumról 
Munkatársunktól 

Küldöttgyűlést tartott tegnap a Csongrád Megyei Agrárkama-
ra, amelyen a mezőgazdaság jelenlegi helyzetével kapcsolatban 
aggályaiknak adtak hangot a résztvevők. A kilátások sem sok jó-
val kecsegtetik a gazdákat, hiszen az aszálynak beláthatatlan kö-
vetkezményei lehetnek - mondták a küldöttek. Az agrárium kép-
viselői szerint a jövőben jobban kellene támogatni az öntözést, 
mivel sokan meglévő berendezéseiket sem használják a magas víz-
és gázolajárak miatt. Mint ahogy azt Tasnádi Gábor elnöktől meg-
tudtuk, a tavalyi évet 25 millió forint mínusszal zárta az előző ve-
zetés, a mérleget azonban jóváhagyták a jelenlévők. A tagok szá-
ma az önkéntes tagság bevezetése óta napról napra nő, ma már 
ezer, ám meg sem közelíti a korábbi létszámot. A küldöttek fog-
lalkoztak a sertéshelyzettel is: elfogadták a vágóállat- és húster-
méktanács önkorlátozó intézkedéseit, s elégedettek azzal, hogy 
megmaradt az exporttámogatás. 

Harminton 

túl 
Harmincnál többen járnak abba az osz-

tályba, ahol a világgá ment két lány, Inez 
és Erika tanul. Ez azonban nem makói sa-
játosság. 

A normatív finanszírozás logikája kény-
szerítette rá a szakképzéssel foglalkozó in-
tézmények fönntartóit arra, hogy csak 
nagy létszámú osztályokat engedjenek in-

dítani. Ez a helyzet pedig azt eredményezi, hogy kevesebb idő 
jut a diákokra, a fegyelmi problémák pedig még nehezeb-
ben oldhatók meg. Ez természetesen nem most derült ki, rég-
óta beszélik a tanárok, iskolavezetők. Csakhogy ott, ahol e 
helyzet változásának érdekében tenni tudnának - ahol az ok-
tatási intézmények finanszírozásáról döntenek - nem veszik 
figyelembe, amit a pedagógusok mondanak. 

A tanári szakma érdekérvényesítő képessége a rendszer-
változás előtt sokkal jobban működött - véli a volt vezető szak-

felügyelő. Régen, amikor a kollégák úgy tapaszíalták, sok 
az új tananyag, csökkenteni kellene, a szakfelügyelők tovább 
vitték a javaslatot, s a minisztérium - bár kemény harcok árán 
- többnyire engedett. Jött a „tacs"-nak csúfolt tananyagcsök-
kentő rendelkezés. Most az érdekérvényesítő folyamat nem 
működik. A szakképzésselfoglalkozók hiába mondják évek 
óta, hogy kevés az idő a gyakorlati képzésre, és hogy ez a mi-
nőség rovására megy. 

Közben a piac szereplői is, a szülők is, az önkormányza-
tok is azt várják el, hogy az iskola piacképes szakmákra ké-
pezze a diákot. Am épp ezek a szakmák fejlődnek a legin-
tenzívebben, több időkellene elsajátításukhoz is. A pedagó-
gus szerint ez a prés azt eredményezi, hogy hamarosan a ma-
gyar szakmunkások sem lesznek kelendőbbek Nyugaton, mint 
az ottaniak, akik már régóta csak szakmájuk egy-egy terü-
letéhez értenek. 

Vizsgálat Ásotthalmon 
Munkatársunktól 

A z Á l l a m i S z á m v e v ő -
szék vizsgál ta Áso t tha lom 
önkormányza t ának tavalyi 
zárszámadását. Az átvilágí-
tás tanulságait tegnap vitat-

ták meg a képvise lő- tes tü-
le tben. Az Á S Z je len tésé -
ben a számvi te l i e lő í rások 
köve tkeze tesebb betartását 
javasolta az önkormányzat-
nak. 

Környezetünk ünnepe 
A környeze tvéde lmi vi-

lágnap alkalmából a szegedi 
Forrás Szállóban tartja ünne-
pi rendezvényét az Alsó-Ti-
sza Vidéki Környezetvédel-
mi F e l ü g y e l ő s é g . Az ese -
ményt ma délelőtt 10 órakor 

Kemény Attila helyettes kör-
n y e z e t v é d e l m i á l l amt i tká r 
nyitja meg, ünnepi beszédet 
Turi-Kovács Béla környezet-
védelmi miniszter és Bartha 
László szegedi polgármester 
mond. 

Megyei tisztújítás a Fideszben 

Farkas Sándor 
elnök maradt 

Farkas Sándort erősítette 
meg megyei elnöki tisztében a 
Fidesz-Magyar Polgári Párt 
Csongrád megyei választmá-
nya. A napokban Szegeden ülé-
sezett a választmány tagsága, 
amely Áder János és Farkas 
Sándor beszámolóját követően 
folytatta le a kétévente esedékes 
tisztújítást. A választmány tag-

jai az elnökségbe szavazták 
Martonosi Györgyöt, Bartha 
Lászlót, Nógrádi Zoltánt és 
Nagy Sándort. A megyei el-
nökség póttagja lett Alácsi Au-
rél és Kerekes Péter. A tisztújí-
táson az országos választmány-
ba delegálták Gonda Jánost és 
Ormos Gábort. 

K. B. 

Rabiákat keres 
a rendőrség 

Munkatársunktól 
Kétszázötvenezer forintot 

tűzött ki annak a nyomrave-
zetőnek a megyei rendőr-fő-
kapitányság, aki értékelhető 
információval tud szolgálni 
azokról a személyekről, akik 
április 5-én egymillió forin-
tot zsákmányoltak az Üllés 
és Vidéke Takarékszövetke-
zet rúzsai fiókjából. Egyikük 
170 cm magas, átlagos tes-
t a l k a t ú , 3 0 - 3 5 év k ö r ü l i , 
szőke hajú. Fekete szövet-
nadrágot, bőrkabátot viselt. 
A más ik kerese t t s zemé ly 
hasonló tes ta lkatú és korú 
mint társa , ám ha ja barna 
színű, és körszakállat visel. 

A magyar nyelvet mindket-
ten törve beszélik. 

Százezer forintot kap az 
az informátor, aki segítséget 
tud nyúj tan i a keddi , Sza-
badkai úti rabló megtalálá-
sában. A 25-30 év körül i , 
erős testalkatú, fehér bőrű, 
kerek arcú, fekete ruhát vi-
selő, és fekete kerékpárral 
közlekedő férfi a Szabadkai 
úton egy pénzváltó helyiség 
alkalmazottjától 3640 német 
m á r k á t z s á k m á n y o l t úgy, 
hogy a nőt egy fegyverszerű 
tárggyal fenyegette meg. A 
rendőrök a 477-577-es szá-
mon mellékén várják a beje-
lentéseket. 

Gyökeret eresztett Szegeden 

Kilenc hónapos a Novotel 
A Novotel Szeged igazga-

tója, Kunz Péter nem titkol-
ja, hogy a francia ACCOR-
csopor t s t ra tégia i be ruhá-
zásként vásárolta meg 1999 
á p r i l i s á b a n a H u n g á r i a 
S z á l l o d á t . A f e l ú j í t á s s a l 
együtt c saknem 2 mill iárd 
forintot költött az épületre, 
s N o v o t e l S z e g e d n é v e n 
nyitotta meg tavaly augusz-
tus 10-én. Mint ahogy azt 
az igazgató a tegnapi médi-
auzsonnán e lmondta , a cél 
az volt, hogy az A C C O R -
Pannónia Hotels Rt. kilép-
j en Budapes t rő l , f an táz iá t 
látva a „szűz" délkelet-eu-
rópai sarokban. 

A tur izmus azonban az-
óta sem lendült föl Szege-
den: 2 0 0 0 - b e n m i n d ö s s z e 
26, idén azonban már 30-
36 s záza l ékos k ihaszná l t -
sággal működöt t , működik 
a n é g y c s i l l a g o s ho te l . Ez 
Kunz Péter szer in t sokkal 
rosszabb arány, mint amit a 
budapesti szállodák produ-
kálnak, ám európai össze-
h a s o n l í t á s b a n m e g á l l j a a 
helyét. Az is szegedi sajá-
t o s s á g , hogy az üz l e t i és 
k o n f e r e n c i a - t u r i z m u s fe l -
lendülésével hét közben fo-
gadják a legtöbb vendéget, 
ugyanakkor szombat-vasár-
nap szinte üresek a szobák. 

Az i g a z g a t ó s z e m é l y e s 
so r sáva l k a p c s o l a t b a n e l -
mondta : Budapes ten kívül 
három városban tudta volna 
e lképze ln i az életét , és az 
egyik közülük Szeged volt. 
A sors fintora: most „gyütt-
m ö n t k é n t " ke l l k ü z d e n i e 
azért, hogy a városba turis-
t á k a t c s á b í t s o n , s o l y a n 
p r o g r a m o k a t s z e r v e z z e n , 
a m e l y e k k e l n e m c s u p á n 
e g y n a p r a t a r t h a t j a i t t a 
vendégeket. 

Mint ahogy azt is kifej -
tette: nem érti, mindez mi-
ért nem a helyi utazási iro-
dák szívügye. 

F. K . 

Útépítések - uniós 
támogatással 

Munkatársunktól 
A Dél-Alföldön megépülő 

tíz összekötő úttal kapcsolatos 
projektekről tartott egyeztető 
tárgyalást a héten Boros Imre 
Phare-miniszter, Manninger 
Jenő poli t ikai á l lamt i tkár 
(Közlekedési és Vízügyi Mi-
nisztérium) és Vincze László 
országgyűlési képviselő. A ta-
nácskozáson részvett Sánta Fe-
renc csengelei és Kertész László 
pusztaszeri polgármester is. 

Az egyeztetésre a beruházá-
sok költségeinek nem megfele-
lő tervezése miatt volt szükség. 
Kiderült, hogy az érintett ön-
kormányzatoknak a költségve-

tésükben tervezettnél jóval na-
gyobb összeget kellett volna a 
beruházásokra fordítaniuk -
tudtuk meg a Csongrád és Kis-
telek térségi honatyától. 

Mivel az útépítésekhez a 
Phare-támogatások már rendel-
kezésre állnak, a projektek mó-
dosításában a közlekedési szak-
tárca és az uniós ügyeket koor-
dináló tárca nélküli miniszter 
segítségét kérték. A gyors in-
tézkedésnek köszönhetően me-
gyénkben a Pusztaszer és Tö-
mörkény, valamint a Csengele 
és Kiskunmajsa közötti útsza-
kaszok még ebben az esztendő-
ben megépülhetnek. 


